

DISS. ETH NO. 19381

**Europeanization of the Polity and Politics in a New Member
State: Institutions, Domestic Power Constellation, and Conflict in
the Decision-Making Process**

DISSERTATION

Submitted to

ETH ZURICH

for the degree of

DOCTOR OF SCIENCES

by

FLAVIA RALUCA JURJE

M.Phil. in Political Science, Central European University, Budapest

(M.A. in Public Policy, Central European University, Budapest)

Born on 07.06.1982

Romanian

Accepted on the recommendation of

Prof. Dr. Frank Schimmelfennig (ETH Zurich), examiner

Dr. Alex Fischer (CEU Budapest), co-examiner

Prof. Dr. Hanspeter Kriesi (University of Zurich), co-examiner

2010

Abstract

*This dissertation aims to determine the domestic impact of the European Union (EU) integration process on decision-making, in Romania. To achieve this objective, the social network research method, based on a systematic, quantitative analysis of the institutions of a policy process (i.e. polity), power constellation and conflict among national elites (i.e. politics) is employed. In this vein, three policy sectors, two affected by a different degree of Europeanization (the hard EU pressure/the *acquis* conditionality, as well as the soft rules/non-binding regulations) and a domestic reform (the control case of this comparative design) are investigated over time, i.e. before and after integration.*

The main findings are that Europeanization propels a 'closed' decision-making process, restricting the access of many social actors from participating in various stages of the decision-making process, it empowers the executive at the expense of domestic legislatures and other non-state actors and it substantially diminishes the level of conflict. All these effects are stronger in the hard case of Europeanization, especially before accession, however substantial changes occur also in the soft Europeanized sector, as well as after enlargement. Generally, these results corroborate with previous studies on Europeanization of polity and politics that address similar inquiries, nevertheless there are several research directions through which the current dissertation innovates.

First, this study develops a comprehensive theoretical model that delves into both the rationalist framework as well as the constructivist approach to investigate the national consequences of the EU integration process on polity and politics. Secondly, it tests the Europeanization theories in a longitudinal fashion, accounting for the pre-accession EU conditionality, as well as post-enlargement monitoring mechanisms set for a member state, in various policy-making sectors. Thirdly, the findings are of paramount importance in the

context of the Central and Eastern European enlargement wave, highlighting the domestic effects triggered by various Europeanization mechanisms, i.e. the hard and soft adaptational pressure. Furthermore, for the particular case of Romania, this research is highly relevant, as scientific literature on decision-making structures is lacking, as well as Europeanization studies are scarce, the results of this inquiry bringing substantial theoretical and empirical contributions.

Diese Dissertation hat zum Ziel, den Einfluss des Integrationsprozesses der Europäischen Union über die Entscheidungsfindung in Rumänien zu bestimmen. Um dieses Ziel zu erreichen, wird die Methode der sozialen Netzwerkanalyse, basierend auf einer systematischen, quantitativen Analyse der Institutionen der politischen Prozesse ('polity') und der Machtkonstellation und der Konflikte unter den Eliten ('politics'), verwendet. Auf diesem Weg, werden drei Politikfelder in der Zeit vor und nach der Integration untersucht. Zwei Politikfelder unterscheiden sich im Grade des Europäisierungsdrucks (starker Druck der EU/ die Konditionalität der acquis im Vergleich zu weichen Regeln/nicht-bindenden Regulierungen) und eines steht unter dem Einfluss einer innerstaatlichen Reform (der Kontrollfall dieser vergleichenden Untersuchung).

Die wichtigsten Ergebnisse sind, dass Europäisierung eine „geschlossene“ Entscheidungsfindung fördert, indem sie die Partizipation vieler sozialer Akteure auf vielen Stufen einschränkt, die Macht der Exekutive auf Kosten der einheimischen Legislative und anderer nicht-staatlichen Akteuren vergrößert und den Grad der Konflikte substanziell vermindert. Alle diese Effekte sind stärker im harten Fall der Europäisierung, insbesondere vor der Erweiterung. Im Allgemeinen bekräftigen diese Ergebnisse vorherige Studien über Europäisierung von 'polity' und 'politics', welche ähnliche Untersuchungen durchgeführt haben. Nichtsdestotrotz weist diese Dissertation in einigen Forschungsbereichen Innovationen auf.

Erstens, diese Studie entwickelt ein umfassendes theoretisches Modell zur Untersuchung der Konsequenzen des EU Integrationsprozesses für 'polity' und 'politics', dass im rationalistischen wie auch im konstruktivistischen Ansatz verwurzelt ist. Zweitens, sie testet die Europäisierungstheorien in einer longitudinalen Perspektive, unter der Berücksichtigung der EU Konditionalität vor dem Beitritt, wie auch der Überwachungsmechanismen der Mitgliedstaaten in unterschiedlichen Politikfeldern nach der Erweiterung. Drittens, die Ergebnisse sind von grosser Wichtigkeit im Kontext der Osterweiterungsrunde der mittel- und osteuropäischen Länder und unterstreichen die innerstaatlichen Auswirkungen unterschiedlicher Europäisierungsmechanismen, wie zum Beispiel hartem und weichem Anpassungsdruck. Darüber hinaus ist diese Forschung von besonderer Relevanz für den Fall Rumänien, da wissenschaftliche Literatur über Entscheidungsfindungsprozesse nicht vorhanden ist und Studien über Europäisierung

selten sind. Die Ergebnisse dieser Studie leisten somit einen substantziellen theoretischen und empirischen Beitrag.